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   مصطفي شاه كرمي
در ميان سريال هاي متعددي كه از شبكه هاي 
مختل�ف تلويزي�ون در ح�ال پخش هس�تند 
س�ريال »حوال�ي پاييز« توانس�ته اس�ت نظر 
مخاطب�ان را به خودش جلب نماي�د و به نوعي 
ب�رگ برن�ده تلويزيون محس�وب مي ش�ود. 
پس از گذش��ت بیش از س��ه س��ال از فاجعه منا، 
سريال »حوالي پايیز« با همه فراز و فرودهاي فني 
و محتوايي اش اولین قدم براي پرداخت دراماتیك 
اي��ن حادثه دردناك و س��ؤال برانگیز به حس��اب 
مي آي��د. در روزگاري كه س��ینما در چنب��ره آثار 
سطحي و كمدي مبتذل گرفتار شده نگاه مخاطبان 

به سمت تلويزيون معطوف شده است. 
   برگ برنده تلويزيون

پخش سريال »حوالي پايیز« فعلًا در مقام ناجي 
و برگ برنده تلويزيون ظاهر ش��ده است چراكه 
دست كم در بحث انتخاب س��وژه اين سريال در 
مقايس��ه با مجموعه هاي تلويزيوني ديگر سیما 
تا حد زيادي محافظه كاري را كنار گذاشته و به 
موضوعي استراتژيك و مهم پرداخته است. حوالي 
پايیز كه بیشتر يك درام خانوادگي با رگه هايي از 
اتفاقات عاش��قانه بین برخي كاراكترهايش است 
سعي كرده تا در كنار جريان اولیه و اصلي به موضوع 
بسیار مهم، استراتژيك و البته تراژيك فاجعه منا 
نیز اشاراتي داشته باشد. پرداختن موجز و مختصر 
»حوالي پايیز« به فاجعه منا از سوي چند جريان با 
توجه به انگاره هاي مورد نظر خود، واكنش هايي را 
به همراه داشته اس��ت. گروه اول خانواده شهداي 
فاجعه منا بود كه با انتش��ار نامه اي خطاب به علي 
عسگري رئیس رسانه ملي از وي و دست اندركاران 
س��ريال »حوالي پايیز« تش��كر كرده بودند. گروه 
ديگري كه نسبت به اين س��ريال واكنش داشتند 
عده اي هس��تند كه معتقدند پرداختن به چنین 
مسئله ملتهب و پرابهامي باعث تیره تر شدن روابط 
ايران و عربستان خواهد شد! كه البته پرداختن به 
ابعاد مختلف اين موضع گیري و بررسي درست و 

غلط بودن آن منظور نظر اين قلم نیست. 
   حُسن »حوالي پاييز«

اما منتقدان و كارشناس��ان اهل فن گروه سومي 
هس��تند كه در رابطه با ابعاد فني و محتوايي اين 
س��ريال مباحثي را مطرح مي كنند. جبار آذين، 
منتقد و كارشناس س��ینما و تلويزيون در گفت 
و گو با »جوان« پیرام��ون ارزيابي اش در رابطه با 
موفقیت يا عدم توفیق دس��ت اندركاران سريال 
»حوالي پايیز« در پرداخت دراماتیك مسئله بسیار 
مهم فاجعه من��ا مي گويد: در میان س��ريال هاي 
متعددي كه از ش��بكه هاي مختلف تلويزيون در 

حال پخش هستند سريال »حوالي پايیز« توانسته 
است با جلب نظر بخشي از مخاطبان رسانه ملي 
خودش را به عنوان يك سريال متوسط تلويزيوني 
معرفي كند. آذين در ادامه خاطر نشان مي كند: 
مهم تري��ن موضوعي كه اين مجموع��ه در میان 
داس��تانك ها و اتفاقات جاري دستمايه خود قرار 
داده توجه ب��ه نوع ارتباط بین ايران و عربس��تان 
است. تصويرسازي حوالي پايیز از شكل ارتباط دو 
كشور در قالب هايي از جمله جاسوسي و همچنین 
رويدادها و اتفاقاتي كه در عربس��تان س��عودي 
براي حجاج كش��ورمان رخ داده، شكل مي گیرد. 
به عبارت ديگر مس��ئله مش��كوك ف��رو افتادن 
جرثقیل هاي محوطه مسجدالحرام كه چند روز 
پیش از فاجعه منا رقم خورد و نیز شهادت حجاج 
در منطقه منا در اين س��ريال مدنظر قرار گرفته 
اس��ت. در واقع اصل پرداختن به اين واقعیات از 
جمله مهم ترين مؤلفه هاي خوبي است كه مي تواند 
براي تولیدكنندگان اين س��ريال ب��ه عنوان يك 
»حُسن« مورد توجه قرار بگیرد. يكي از اشكالات 
كار، مربوط به پژوهش اين نوع جنس كارهاست. 
در حالي كه بیش از تولید چند برابر نیاز به پژوهش 

است چراكه مسائل مهم و حساسي است. 
اين منتقد س��ینما و تلويزي��ون در ادام��ه درباره 
كاس��تي هاي دراماتیك و مش��هود اين سريال در 
پرداختن به فاجعه منا اينگونه اظهار نظر مي كند: 
»در كنار نكات خوبي كه اين س��ريال با خود دارد 
متأس��فانه پرداختن به فاجعه منا چن��دان داراي 
جذابیت هاي تصويري نیست و سهم بسیار اندكي 
در اين مجموعه را به خ��ود اختصاص مي دهد. در 
واقع سريال »حوالي پايیز« يك سريال خانوادگي 
است كه در كنار جريان اصلي اش، در حد و اندازه 
داستانك هايي كه در آن مطرح مي شود به حادثه 
منا مي پردازد. اين مجموعه يك س��ريال نس��بتاً 
ضعیف خانوادگي- عشقي است كه بیشتر روايتگر 
اتفاقات عشقي بین يك پس��ر ايراني با يك دختر 
عربستاني است وگرنه مسئله فاجعه منا داراي ابعاد 
مختلفي اس��ت كه بايد از تمامي جهات امنیتي، 

سیاسي، ايدئولوژيك و... به آنها پرداخته شود. 

   بازي ضعيف بازيگر خارجي
وي با اش��اره به اينكه مخاطب پس از تماش��اي 
اين سريال چیزي عايدش نمي ش��ود و صرفاً با 
تصوير سازي از برخي لحظات احساسي همراه با 
اتفاقات عاشقانه آن هم به صورت سطحي مواجه 
است، مي افزايد: نكته مهم ديگر استفاده از يك 
بازيگر لبناني در اين سريال است كه با بازي هاي 
ضعیفي كه از اين بازيگر شاهد هستیم بايد گفت 
كه حضور اين بازيگر هیچ كمكي به جذابیت كار 
نكرده است. اين واقعیت را بايد مجدداً تكرار كنم 
كه اين س��ريال در میان ديگر آث��ار ضعیفي كه 
از تلويزيون ش��اهد پخش آنها هس��تیم يك اثر 

متوسط ارزيابي مي شود.
   »حوالي پاييز« موضوع جسورانه اي دارد

آرش فهیم، نويس��نده و منتقد س��ینمايي نیز در 
اين باره به »جوان« مي گويد: »حوالي پايیز« فارغ 
از س��اختار، به لحاظ موضوعي، كار جس��ورانه اي 
است. آنهايي كه در جامعه سینمايي كشور تنفس 
مي كنند به خوبي مي دانند كه رفتن سراغ موضوعات 
سیاسي- با رويكرد ملي و انقلابي- چه مسائلي را در 
پي دارد و ه��م از درون و هم بی��رون از اين عرصه، 
فشارهاي مختلفي به فیلمسازهايي كه سراغ اين 
گونه موضوعات مي روند وارد مي كند، اين درحالي 
است كه در همه كش��ورهاي داراي صنعت فیلم و 
سريال س��ازي، تلاش مي شود موضوعات سیاسي 
ملي محور تولید آثار قرار گیرد تا توجه جامعه خود 
و مردم ساير كشورها را به آن موضوع جلب كنند. 
با اين اوصاف، ساخت سريال درباره فاجعه منا، يك 
جسارت محسوب مي ش��ود؛ فاجعه اي كه موجب 
قرباني شدن صدها نفر از هموطنانمان شد و علاوه 
بر خانواده هاي آنها ساير مردم را نیز متألم ساخت. 
بدون ترديد اگر مشابه اين رويداد براي امريكا رخ 
داده بود، تا به حال چند فیلم و س��ريال درباره اش 
در هالیوود ساخته شده بود اما متأسفانه در سینما 
و تلويزيون م��ا، اين موضوع مه��م و ملي، بايكوت 
شده بود تا اينكه ش��بكه 3 سیما با سريال »حوالي 
پايیز« اين خط را شكست. سريال »حوالي پايیز« 
همچنین به لحاظ ترس��یم فضايي ملي و ايراني و 
همچنین توجه به شاخصه هاي سبك زندگي قابل 
توجه است. در شرايطي كه اغلب سريال هاي ما در 
فضاهايي لاكچري و پرزرق و برق ساخته مي شوند، 
بومي گرايي و توجه به جلوه هاي زندگي و سنت هاي 

ايراني هم يك اتفاق مثبت در اين سريال است. 
به گفته اين نويس��نده فرهنگي، حوال��ي پايیز به 
لحاظ س��اختاري، يك سريال متوس��ط است و از 
س��طح معمول آثار تلويزيوني پايین تر نیست اما 
توجه در حوزه فیلمنامه و كارگرداني مي توانست 
موضوع مهم اين سريال را عمق بیشتري ببخشد و 
باعث تأثیرگذاري بهتر آن بشود، به طور مثال روي 
شخصیت ساره كه بخش اصلي بار داستان بر دوش 
اوست، چندان كار نشده و ذهن مخاطب درباره او 
دچار ابهام است. همچنین عدم انسجام بین داستان 
اصلي و داستان هاي فرعي سريال، يك نقطه ضعف 
است. ماجراهاي پلیسي و جاسوسي سريال، فاقد 
رويكرد معمايي هستند و ساده انگارانه به تصوير 
كشیده شده اس��ت. همچنین ضرباهنگ سريال 
در برخي قس��مت ها، س��رد و كند است. لحظات 
پس از بازگش��ت مهران، مي توانست در میزانسن 
سنجیده تري شكل بگیرد تا تأثیر عاطفي بیشتري 
در پي داشته باشد، اما اين بخش از داستان سريال 
نیز به خاطر ضعف در كارگرداني، حس چنداني را 

به مخاطب منتقل نمي كند.

در گفت وگوي »جوان« با كارشناسان درباره سريال »حوالي پاييز« مطرح شد   

پرداختن به فاجعه »منا« برگ برنده سیما

  فرزين ماندگار
  در مراس�م گراميداش�ت مرح�وم علامه قاضي باش�عار 
الگوي ج�وان ام�روزي، ابعاد روح�ي و علمي اي�ن عارف 
ب�زرگ جه�ان اس�لام م�ورد بررس�ي ق�رار گرف�ت. 
به گزارش »جوان« بزرگداش��ت مقام علامه سید علي قاضي در 
میان خیل زائران و مجاوران بارگاه منور رضوي و همچنین اهالي 
فرهنگ و رس��انه در تالار قدس كتابخانه مركزي آس��تان قدس 

رضوي برگزار شد.
حجت الاسلام صديقي امام جمعه موقت تهران، علامه قاضي را از 
نوادر و شاگردان ايشان را از استوانه هاي انقلاب اسلامي ذكر كرد 
و يكي از خلأ هاي امروز را عدم فعالیت حوزه هاي علمیه در حوزه 

پاسخگويي به شبهات به لحاظ مباحث عقلي عنوان كرد. 
در اين مراسم میهمانان بس��یاري گرد هم آمده بودند. ابوالقاسم 
طالبي كارگردان فیلم »يتیم خانه اي��ران« از مدعويني بود كه به 
كارگیري زبان امروزي را لازمه معرف��ي الگوهايي چون آيت الله 
قاضي براي نزديك ش��دن نس��ل جوان عنوان كرد و محمد زاده 
مدير شبكه قرآن برجسته س��ازي و الگوسازي از شخصیت هايي 
چون آيت الله قاضي را براي نسل جوان از وظايف رسانه ذكر كرد. او 
معتقد بود كه در صنعت فیلمسازي دنیا قهرمان سازي بدون هیچ 
پشتوانه واقعي و تاريخي در حال انجام است و اين در حالي است 
كه در ايران با وجود داش��تن شخصیت هاي برجسته و تاريخي از 
داشتن چنین فیلم هاي فاخري تقريبا بي بهره ايم. محمد شجاعي 
مدير موسس��ه فرهنگي منتظران منجي)عج( از ديگر میهمانان 
اين جلسه معتقد بود: »ايمان هر فرد را مي توان از میزان شادي و 

آرامش او سنجید و از طريق هنر مي توان برنامه هاي اثرگذار زيادي 
تولید كرد و با ترويج ش��ادي از آس��یب هاي اجتماعي كاست.« 
امیرحسین بانكي پور عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي، جوان 
امروزي را تشنه مباحث توحیدي عنوان كرد كه مشي توحیدي 
علامه قاضي مي تواند به عنوان الگويي موفق براي نسل جوان امروز 
در راستاي رفع اين عطش عمل كند و حجت الاسلام عبدالحمید 
واسطي پژوهشگر حوزه علوم و حديث نیز كه به تبیین رابطه عرفان 
و تمدن پرداخت، حركت به سوي حقیقت را با شناخت شاخصه 

اصلي عرفان كه وجود خداست قابل حصول ذكر كرد. 
مراس��م گرامیداش��ت علامه قاضي ب��ا تقدير از پدر ش��هید 
احمدي روش��ن و معرفي س��ايت آيت الله قاضي ادامه يافت. 
ازدحام مشتاقان عرفان و علاقه مندان به سیر و سلوك مرحوم 
علامه قاضي با نشس��تن بس��یاري از مخاطبان روي زمین و 
ايستادن گروهي در انتهاي سالن محل برگزاري حاكي از خلأ 

معرفي الگوهاي تطبیقي جوان امروزي بود. 

محمد گلريز در سي ويكمين نشست »شنبه هاي انقلاب« مطرح كرد 
 استوديوهای ضبط موسيقي 

پس از انقلاب از 15 به 403 مركز افزايش يافت

حكمت 24 

از كفّاره گناهان بزرگ، به فرياد 

م�ردم رس�يدن و آرام ك�ردن 

مصيبت ديدگان است.

انتقاد كارگردان »پيشوني سفيد« از بي توجهي به سينماي كودك

بچه هاي ايراني در دهه 60 بيشتر از امروز به سينما مي رفتند

س�يدجواد هاش�مي تهي�ه كنن�ده و كارگ�ردان فيل�م 
پيش�وني س�فيد2 معتق�د اس�ت ك�ودكان و نوجوان�ان 
در ده�ه60 بيش�تر از ام�روز ب�ه س�ينما مي رفتن�د. 
هاشمي با اشاره به وضعیت سینماي كودك و نوجوان گفت: 
متأسفانه سیاست ها و برنامه ريزي هاي غلط باعث شد تا 15 
سال بچه هاي ما از عادت خوب سینما رفتن محروم شوند. در 
دهه 60 كودكان عادت به س��ینما رفتن داشتند و فیلم هايي 
مانند گلنار، دزد عروسك ها، پاتال و آرزوهاي كوچك و شهر 
موش هاي1 فیلم هايی است كه در دهه 60 توسط كودكان در 

سینما ديده شد. 
وي ادامه داد: كودكان ما به جاي تماشاي آثار ايراني به تماشاي 
آثار خارجي نشس��تند و آثاري كه در داخل ساخته شد اكثراً 
آثار خوبي نبود يا بیشتر درباره كودكان بود تا براي كودكان و 

همین مسئله سینمای كودك را با ركود مواجه كرد. 
هاشمي با اشاره به اينكه امروز كودكان به آثاري علاقه نشان 

مي دهند كه تخیلي و فانتزي و هیجان انگیز باش��د، افزود: در 
پیشوني سفید2 تلاش كرديم بخش��ي از تصاوير و جلوه هاي 
تصويري را كه كودكان در فیلم هاي خارجي مي بینند به شكل 
ايراني ش��ده تماش��ا كنند و در اين راه نیز از امكانات داخلي 

استفاده كرديم. 
وي با اشاره به اينكه امروز يكي از مس��ائل اصلي در سینماي 
ايران آوردن مخاطب به س��الن سینماس��ت، ادامه داد: اينكه 
گفته مي شود يك فیلمنامه حتماً بايد بفروشد تبديل به عذابي 
براي نويسندگان شده است، زيرا سازندگان و كارگردان فیلم 
وقتي مي خواهند متن ي��ك فیلمنامه نويس را تبديل به فیلم 
كنند، مجبورند براي داشتن گیش��ه حتي يك قدم عقب تر از 

تماشاگر حركت كنند. 
وي ادامه داد: امروز در سینماي ايران فیلمي بهتر مي فروشد 
كه ذائقه يك قدم عقب تر از سینماي ايران را رعايت كرده است 
و فیلمي كه با مؤلفه هاي درست يك اثر كلاسیك ساخته شده 
باشد مورد استقبال قرار نمي گیرد و به همین دلیل فیلمسازي 
كه مي خواهد اثرش بفروشد و گیشه را داشته باشد مجبور است 

با ذائقه هاي مردمي پیش برود و الا زمین مي خورد. 
هاشمي با اشاره به اينكه فیلمنامه براي او مهم است و شش 
سال در سینما سكوت كرد تا يك متن خوب به دستش برسد، 
ادامه داد: قصد دارم فیلم ش��هر گربه ها را بسازم اما اول بايد 
فیلمنامه آن درست باش��د، البته در فیلم هاي ديگرم به نام 
تورنادو و پیشوني س��فید3 فیلمنامه بسیار بهتري را تبديل 

به فیلم كردم.

آزادي خواه سخنگوي كميسيون فرهنگي مجلس:
 وزارت ارشاد جوابگوي بي مهري

به سينماي مقاومت و دفاع مقدس باشد
كم لطفي به ساخت فيلم هاي مقاومت و دفاع مقدس بر گردن وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي اس�ت و بايد جوابگوي بي توجهي به تاريخ مقاومت ايران باشد. 
حجت الاسلام احد آزادي خواه، سخنگوي كمیسیون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي، 
س��ینماي دفاع مقدس را عاملي براي موفقیت فعالیت هاي دوره اي  فرهنگي در عرصه 
جهاني اعلام كرد و گفت: يك��ي از قله هاي موفقیت ما در انتقال رش��ادت ها و پیروزي 
بزرگمردان اين مرز و بوم، سینماي مقاومت است چراكه نمايي از واقعیت ها را به نمايش 
گذاش��ته و حماس��ه اي بزرگ را به جهانیان معرفي مي كند. وي افزود: سوژه پردازي و 
اسطوره سازي در سینماي مقاومت به منظور معرفي تاريخ سرشار كشورمان و تقويت 
بنیان هاي فرهنگي و اعتقادي به نس��ل هاي بعد، حائز اهمیت است. بر اين اساس لازم 
مي دانیم هنرمندان و فیلمسازان اين عرصه را تقويت كرده و با تولید فیلم هاي شاخص، 
بنیان هاي فرهنگ مقاومت را محكم س��ازند. آزادي خواه خاطر نشان كرد: جداسازي 
سینماي دفاع مقدس و مقاومت از سینماي حرفه اي صرفاً به منظور محتواسازي بوده 
و اهداف ديگري را در پي نداشته اس��ت. با اختصاص فضايي مجزا به سینماي مقاومت 
انتظار مي رود تولید فیلم هاي دفاع مقدس و مقاومت با رويكردهاي بهتري انجام شود 
اما متأسفانه در اين بخش با كم لطفي مسئولان شاهد پیشرفت چشمگیري نبوده ايم. 
وي عنوان كرد: اهمیت تاريخ مقاومت در ايران و تعدد موضوعات در اين ژانر، محدود به 
جشنواره خاصي نمي شود و اين قابلیت در جشنواره هايي نظیر فیلم فجر نیز وجود دارد، 
بنابراين اختصاص تنها يك جش��نواره به فیلم هاي مقاومت منطقي نبوده و در شرايط 

اختصاص بودجه به بخش فرهنگ، بايد به اين ژانر توجه ويژه اي شود.

 تصويربرداري سريال شهيد حججي 
در سوريه 

يک تهيه كنن�ده ضم�ن ارائ�ه توضيحاتي درب�اره نگارش 
فيلمنام�ه س�ريال ش�هيد حججي از ل�زوم حماي�ت مالي 
ارگان هاي خارج از صداوسيما براي توليد اين مجموعه گفت. 
كمالي درباره س��ريالي كه قرار اس��ت با محوريت شهید حججي 
ساخته شود به »مهر« گفت: حدود دو ماه پیش برآورد نگارش اين 
سريال انجام شد اما اين س��ريال، پروداكشن يك سريال معمولي 
را ندارد و غیر از سازمان صداوس��یما، ارگان هاي ديگري هم بايد 
حمايت كنند تا بتوانیم آن را بسازيم. وي درباره اين سريال توضیح 
داد: اين میني س��ريال با نام فعلي »شهید حججي« قرار است در 
13 قسمت ساخته شود و اكنون حدود هفت قسمت از آن نوشته 
شده است. اين تهیه كننده درباره كارگردان سريال شهید حججي 
اظهار كرد: هنوز كارگرداني براي اين سريال انتخاب نكرده ايم و فعلًا 
درگیر نگارش و ديگر مقدمات كار هستیم. كماني در پايان درباره 
ديگر جزئیات اين مجموعه گفت: اين سريال درباره زندگي شخصي 
شهید حججي نیست و بیشتر به فرمانده وي و همچنین مسائل آنها 
در سوريه مي پردازد، بنابراين كل داستان در سوريه روايت شده و 
در همان جا تصويربرداري مي شود. بخش هايي از اين ماجراها هم 
به درگیري با داعش مي پردازد و به همین دلیل نیاز است كه چند 

ارگان در تهیه اين سريال ما را حمايت كنند. 

 .............................................................................................................
 محسن چاوشي 

تيتراژ سريال دوره قاجار را مي خواند
محس�ن چاوش�ي ب�ه عن�وان خوانن�ده تيت�راژ س�ريال 
»بانوي عم�ارت« ب�ا اي�ن س�ريال هم�كاري خواه�د كرد. 
با پايان تصويربرداري سريال »بانوي عمارت« و انجام مراحل فني 
براي پخش از شبكه 3 سیما، محسن چاوشي به عنوان خواننده 

تیتراژ، با اين سريال همكاري خواهد كرد. 
»بانوي عمارت« به كارگرداني عزيزالله حمیدنژاد و تهیه كنندگي 
مجید مولايي، عاش��قانه اي را در مقطعي از تاريخ قاجار روايت 
مي كند. همچنین پخش اين مجموعه تلويزيوني از اواسط آذرماه 

از تلويزيون آغاز خواهد شد. 

 .............................................................................................................
بررسي توليد اسباب بازي در ايران 

برنامه هاي علم�ي چهارمين جش�نواره ملي اس�باب بازي 
كان�ون در روز دوم اي�ن روي�داد فرهنگ�ي ب�ا برگ�زاري 
نشس�ت »توليد اس�باب بازي در ايران« و كارگاه »طراحي 
و اج�راي رويداده�اي بازي مح�ور« ادام�ه خواه�د يافت. 
در روز دوم از برگزاري جشنواره ملي اسباب بازي، كمیته  علمي 
اين رويداد بر مس��ائل و چالش هاي تولیدكنندگان اين صنعت 
متمركز خواهد شد. بر اين اساس مهندس صمد خطیبي، شايان 
فروزنده دل و علي ترقي جاه كارشناسان كارگاه »طراحي و اجراي 
رويدادهاي بازي محور« خواهند بود. اين كارگاه از ساعت 9 تا 13 
میزبان مخاطبان اس��ت. همچنین در نشست تخصصي »تولید 
اسباب بازي در ايران«، محسن رجبي مدير شركت »بازي تا«، 
سیدمهدي سادات مدير شركت كارآفريني و فناوري ايران )كفا(، 
صمد خطیبي مدير شركت »باهمزي«، آيدين مهديزاده تهراني 
مسئول كمیته علمي جشنواره و ملك جعفريان سخن خواهند 
گفت. گفتني است برنامه هاي علمي اين جشنواره همه روزه با 

برگزاري يك نشست و يك كارگاه همراه خواهد بود. 

 .............................................................................................................
 راديو نمايش 

نامزد جشنواره كتاب و رسانه شد 
تعدادي از هنرمن�دان رادي�و نمايش به عن�وان نامزدهاي 
هفدهمي�ن جش�نواره كت�اب و رس�انه معرف�ي ش�دند. 
در بخش رسانه هاي ديداري و ش��نیداري، میرطاهر مظلومي، 
اشرف الس��ادات اش��رف نژاد، مهديه تقي زاده، مريم گودرزي، 
نازنین مهیمني، شهین نجف زاده و محمد رضا علي از هنرمندان 
راديو نمايش ج��زو نامزده��اي هفدهمین جش��نواره كتاب و 
رسانه هستند. بر اساس اين خبر، آيین پاياني هفدهمین دوره 
جشنواره كتاب و رسانه با حضور جمعي از مسئولان عالي رتبه 
حوزه فرهنگ، كتاب و رسانه، دس��ت اندركاران و فعالان حوزه 
اطلاع رس��اني كتاب و نیز مخاطبان علاقه مند همزمان با هفته 
كتاب، روز يك ش��نبه 2۷ آبان ماه جاري از ساعت 14 تا 16 در 
سراي كتاب مؤسسه خانه كتاب به نشاني خیابان انقلاب، بین 

تقاطع خیابان فلسطین و چهار راه ولیعصر برگزار مي شود. 

 .............................................................................................................
»ژن خوك« كليد خورد

جديدترين فيلم س�ينمايي س�عيد س�هيلي با عنوان »ژن 
خوك« با حضور افتخاري جمش�يد هاش�م پور كليد خورد. 
»ژن خوك« نوشته مشترك سعید سهیلي و احمد كاوري است 

كه در ژانر طنز دسته بندي مي شود. 
اين فیلم سینمايي مضموني شاد و كمدي دارد. سعید سهیلي 
پیش تر با س��اخت فیلم هاي كمدي »گش��ت ارشاد« به فروش 

خوبي در گیشه دست يافته است.

هادي عسگري     ديده بان

   محمد صادقي
محم�د گلري�ز در س�ي و يكمين نشس�ت »ش�نبه هاي 
انقلاب« با موضوع »موسيقي و سرود« با اشاره به صدور 
موس�يقي انقلاب اسلامي به آن س�وي مرزها از تدريس 
اين گونه از موس�يقي در دانش�گاه  امريكاي�ي خبر داد. 
علیرضا پاشايی دبیر كمیته »موسیقي و سرود«، جنبش مردمي 
پاسداشت 40 سال انقلاب اسلامي، در سي و يكمین »شنبه 
انقلاب«، با ارائه گزارشي به اهم دستاورد هاي انقلاب اسلامي 
در حوزه موسیقي و سرود پرداخت و گفت: »سیاست هاي رژيم 
پهلوي، سهم عرضه موسیقي وارداتي را به 90 درصد رسانیده 
بود كه انقلاب اسلامي، روند غلبه دادن موسیقي هاي وارداتي 

به موسیقي ملي و نواحي ايران را متوقف كرد.« 
وی با بیان اينكه مراك��ز لهو و لعب در پیش از انقلاب با نش��ر 
ابتذال، علاوه بر آسیب رساندن به پیكره موسیقي، ذائقه شنونده 
را مخدوش مي كردند، ادام��ه داد: »پس از انقلاب اس��لامي، 
با ايجاد هس��ته هاي نظارت مس��تمر بر آثار تولیدي در قالب 
شوراهاي موسیقي و شعر و ترانه، در نهاد هاي رسمي ذيربط، 
سلامت محتوا و هنجارمند بودن ساختار آثار، تمهید گرديد.«

پاشايی درباره ايجاد زيرس��اخت هاي موسیقي بعد از انقلاب 
اسلامي، توضیح داد: »تعداد استوديوهاي ضبط موسیقي از 15 

استوديو پیش از انقلاب به 403 مركز رسیده است.«
دبیر كمیته »موسیقي و سرود«، با اشاره به استفاده از موسیقي 
در دوران دفاع مقدس و ايجاد روحیه سلحشوري و ايثارگري، 
گفت: »انقلاب اسلامي، موسیقي در خدمت شهوت و ابتذال را 
به ترازي رساند كه در معنوي ترين جشنواره هاي مذهبي، نظیر 

جشنواره امام رضا)ع(، بخش موسیقي فعال است.«
  هنوز هم به موسيقي انقلاب نياز داريم 

رضا مهدوي، پژوهشگر موسیقي و مدير پیشین مركز موسیقي 
حوزه هن��ري، با بیان اينكه موس��یقي بعد از انقلاب اس��لامي 
رويكرد عقلايي پیدا كرد و همی��ن دلیل باعث همراهي طیف 
وسیعي از موسیقیدانان با انقلاب ش��د، گفت: »موسیقي بعد 
از انقلاب در حوزه پژوهش، كتاب، ترجمه و مباحث آموزش��ي 
داراي پیشرفت هاي بسیاري شده است به طوري كه يك مركز 
كوچك موسیقي در ايران با حضور نخبگان اين عرصه قادر است 
تا جغرافیاي وس��یعي را تكان دهد.« مهدوي با اشاره به تعداد 
جشنواره هاي موسیقي در كشور، تصريح كرد: »آثار ارائه شده 
در آن جشنواره ها از كیفیت بسیار خوبي برخوردار است، اما بايد 
توزيع مناسب تري در سطح كشور داشته باشد.« اين كارشناس 
موسیقي بیان داشت: »كش��ور امروز همچنان مانند روزهاي 

ابتدايي انقلاب اسلامي داراي ش��رايط انقلابي است به طوري 
كه دشمنان هجمه بسیاري علیه جمهوري اسلامي دارند و اگر 
يك لحظه مرزها رها شود، مشكلات متعددي ايجاد مي شود، لذا 
ضروري است در اين شرايط انقلابي كشور، موسیقي هاي انقلابي 

نیز تولید شود تا جوانان كشور را همسو با انقلاب نگه دارد.« 
  تدريس موسيقي انقلاب در دانشگاه  امريكايی

محد گلريز، خواننده پیشكسوت موسیقي انقلاب، در اين نشست 
به مقايسه وضعیت موسیقي قبل و بعد از انقلاب اسلامي پرداخت 
و گفت: »قبل از انقلاب، موسیقي در بین اقشار متدين و مذهبي 
جايگاه ويژه اي نداش��ت و غالبا آن را جايز نمي دانستند اما پس 
از پیروزي انقلاب با توجه به تح��ولات و دگرگوني هاي رخ داده 
در تمام زمینه ها از جمله موسیقي كه با رهنمودهاي حكیمانه 
حضرت امام به ويژه با تأيیديه ايش��ان بر سرود شهید مطهري 
انجام شد، يك راهگشايي براي كارگزاران موسیقي فراهم شد و 
موسیقي منزلت و جايگاه خاص خود را پیدا كرد و ما اوج آن را 
در اثر هاي هشت سال دفاع مقدس مشاهده كرديم.« خواننده 
سرودهاي انقلابي، انعكاس موسیقي انقلاب و دفاع مقدس در 
آن سوي مرز ها را نشانه صدور انقلاب دانست و ادامه داد: يكي از 
دوستان محصل در دانشگاه هاي امريكا براي بنده تعريف كرد كه 
در كلاس هاي ما يك استاد امريكايي به موفقیت هاي موسیقي 
انقلاب اسلامي اذعان دارد و براي بیان آن، موسیقي »اين پیروزي 

خجسته باد« را مورد تدريس و بحث قرار داده است. 
  پرداخت به موسيقي اقوام 

اس��تاد هوش��نگ جاويد، ديگر س��خنران اين نشست، به 
موس��یقي نواحي ايران پرداخت و گفت: »قب��ل از انقلاب 
اسلامي موسیقي اقوام وجود نداش��ت، موسیقي اقوام را به 
صورت آهنگ گذاري شده تحويل جامعه مي دادند و هیچ گاه 
موسیقي اصیل ايراني تحويل جامعه نشد و هر آنچه موسیقي 

اقوام به مردم داده شد به صورت اركستر شده بود.«

»حوال��ي پايي��ز« ك��ه ي��ك درام 
خانوادگي با رگه هايي از اتفاقات 
عاشقانه بين برخي كاراكترهايش 
است س��عي كرده در كنار جريان 
اوليه و اصلي به موضوع تراژيك 
فاجعه منا اش��اراتي داشته باشد

در مراسم گراميداشت مرحوم علامه قاضي مطرح شد

مشي توحيدي علامه قاضي، الگويي موفق براي نسل جوان
    سینما


